
 

Edertal 2018 

 Ve dnech 10. – 13. 5. 2018 se uskutečnila již tradiční návštěva občanů Horní Čermné 

v partnerské obci Edertal. V dvacetidvoučlenné delegaci byla i starostka obce paní Hana 

Motlová a několik zastupitelů. V Edertalu organizuje tyto akce Spolek pro podporu partnerství 

mezi Horní Čermnou a Edertalem, který vede pan Thomas Plitzner. 

 Uvítání proběhlo na přehradní hrázi, kde nás očekával starosta Edertalu pan Klaus Gier, 

obecní zastupitelé a řada občanů. Měli jsme zpoždění, dorazili jsme až v podvečer, protože na 

dálnici byla nehoda a museli jsme čekat, než bude opět průjezdná. Na hrázi bylo velice 

chladno, přesto Edertálští vydrželi do našeho příjezdu. Setkání bylo srdečné, což je v Edertalu 

vždy velice sympatický moment.  

 Dle připraveného programu jsme v pátek ráno s několika edertálskými občany vyrazili do 

Bad Arolsenu. Prohlédli jsme si město a především barokní zámek. Ten byl vybudován „na 

zelené louce“ a až na přání zámeckého pána bylo kolem postaveno město. Zajímavé je, že 

domy stavěli tak, aby mezi nimi byla vždy určitá mezera, aby se v případě požáru dalo zabránit 

šíření ohně. Toto město kromě jiného je známé výrobou výborné lihoviny Waldecker Kirsch. 

 Týž den bylo na 13. hodinu naplánováno sázení lípy, kterou jsme vezli z Česka a která 

dlouhou cestu bez újmy přežila. Před radnicí v Giflitzu bylo vybráno místo, kam oba starostové 

lípu zasadili. Při loňské návštěvě Edertálských se v Čermné sázel buk dovezený z Německa. Na 

české straně byla vybrána lípa, která je nejen naším národním stromem, ale Horní Čermná ji 

má i ve znaku. I toto vzájemné sázení symbolizuje naše partnerství. 

 Odpoledne jsme se krátce zastavili na setkání starých traktorů - veteránů v obci 

Odershausen. Loni jich tam měli přes dva tisíce, letos bude víc, ale další zájemce musí 

vzhledem ke kapacitě a organizaci odříkat. Byli tam i „pradědečkové“, nejstarší, který jsme 

objevili,  z roku 1926. Na mnohých kouscích je vidět, že jsou svými majiteli „hýčkáni“, jsou to 

už muzejní kusy. Celou akci, pořádanou již po několikáté, navštíví velký počet lidí ze širokého 

okolí. Hrdě zde vystavovali i někteří Edertálští. Program je od pátku do neděle, součástí je 

zázemí s občerstvením, zábavou pro děti i s večerním programem. Akce je zajímavá i tím, že 

něco takového není u nás reálné, protože za kolektivizace v padesátých letech byla většina 

zemědělské techniky předána do JZD.  

 Dalším bodem pátečního programu byla procházka v krásném lázeňském městě Bad 

Wildungen. Večerní program zajišťoval Spolek pro podporu partnerství. Sešli jsme se na kopci 

u chaty na okraji obce Hemfurh –Edersee, kde na nás čekalo selátko dozlatova opečené.  

 Sobota byla „turistická“ – čekala nás túra 10 km. Vyšlapali jsme na vrch Kanzel, dále na 

hrad Waldeck, poté jsme dorazili do městečka Waldeck, kde nás očekávala paní učitelka 

edertálské školy Antje Kuswa. U ní na zahradě jsme se občerstvili a odpočinuli si. Lanovkou 

Waldecker Bergbahn jsme sjeli k přístavu a lodí se vrátili k přehradní hrázi, odkud jsme 

dopoledne vyrazili a kde byl i hotel, ve kterém jsme byli ubytováni.  

 Večer jsme v Hemfurthu nejprve zašli na hřbitov vzpomenout na Manfreda Hankela, 

který právě před rokem zemřel a který stál nejen na počátku výměnných pobytů, ale i řadu let 



je organizoval. V obci Hemfurt, kde i pan Hankel bydlel, jsme se sešli s edertálskými zastupiteli 

včele se starostou a s řadou místních občanů. Většina byla i několikrát u nás, líbilo se jim zde a 

na návštěvy vzpomínají. Mohli jsme se též podívat do blízké mateřské školy, spravované místní 

farností. Mnohé je podobné, ale třeba péče o děti není do odpoledních hodin, děti zde nespí. 

Stravu mají zajištěnou, pokud je volné místo, mohou přijmout i děti od roku a půl. Kapacita je  

24 dětí, o které se starají dvě učitelky. Rodiče samozřejmě na provoz přispívají, přispívá 

farnost, a tak jako u nás i obec. Sociálně chudší rodiny mají slevy, popřípadě neplatí nic. Nově 

mají připravený vyvýšený záhon, kde děti budou pěstovat zeleninu. Je to určitě chvályhodné. 

Naštěstí i u nás po období, kdy se ve školách rušily pracovní činnosti (dílny, pozemky, …), se 

k těmto předmětům (v rámci pracovních činností) vracíme.  

 Při tomto posledním večeru – rozlučkovém oba starostové přednesli projev a naše paní 

starostka předala peněžní dar Spolku pro podporu partnerství na jeho činnost. Spolek se 

nestará jen o výměnné pobyty občanů, ale zapojuje se i do aktivit čermenských a edertálských 

dětí. Hasiči pořádají letní tábory, školy zase výměnné pobyty. Řada dětí se skamarádila, 

domluví se a jsou  v kontaktu, což je velice pozitivní. Stejně tak je fajn, že v naší „delegaci“ bylo 

hodně mladých.  

Myslím, že když nám Edertálští v hojném počtu v neděli ráno mávali, tak si oddechli, že 

mají náročnou  akci zdárně za sebou. Kdo si něco podobného zkusil, ví, co to obnáší. Nejen 

hodiny příprav, ale i vlastní zajištění programu. Určitě mohu za všechny zúčastněné velice 

poděkovat za zajímavý program, výbornou organizaci i za péči, která nám byla věnována. Díky 

patří především panu Thomasu Plitznerovi coby hlavnímu organizátorovi a vedoucímu Spolku 

pro podporu partnerství. Bylo by skvělé, aby se napřesrok přidali další čermenští občané. 

Zážitků si přivezete hodně!  

Ať se stále daří tomuto partnerství!                                                          D. Rejentová 

 


